

学校编码：10384

密级_____

学号：22420100153592

廈門大學

博士学位论文

拟穴青蟹 (*Scylla paramamosain*) 不同种群呼吸
代谢的比较研究

**Comparison of Respiratory Metabolism Among Different
Populations of Mud Crab *Scylla paramamosain***

刘子明

指导教师姓名：王桂忠 教授

专业名称：海洋生物

论文提交日期：2013年5月

论文答辩时间：2013年5月

2013年5月

厦门大学学位论文原创性声明

本人呈交的学位论文是本人在导师指导下,独立完成的研究成果。本人在论文写作中参考其他个人或集体已经发表的研究成果,均在文中以适当方式明确标明,并符合法律规范和《厦门大学研究生学术活动规范(试行)》。

另外,该学位论文为()课题(组)的研究成果,获得()课题(组)经费或实验室的资助,在()实验室完成。(请在以上括号内填写课题或课题组负责人或实验室名称,未有此项声明内容的,可以不作特别声明。)

声明人(签名):

年 月 日

厦门大学学位论文著作权使用声明

本人同意厦门大学根据《中华人民共和国学位条例暂行实施办法》等规定保留和使用此学位论文，并向主管部门或其指定机构送交学位论文（包括纸质版和电子版），允许学位论文进入厦门大学图书馆及其数据库被查阅、借阅。本人同意厦门大学将学位论文加入全国博士、硕士学位论文共建单位数据库进行检索，将学位论文的标题和摘要汇编出版，采用影印、缩印或者其它方式合理复制学位论文。

本学位论文属于：

（ ） 1. 经厦门大学保密委员会审查核定的保密学位论文，
于 年 月 日解密，解密后适用上述授权。

（ ） 2. 不保密，适用上述授权。

（请在以上相应括号内打“√”或填上相应内容。保密学位论文应是已经厦门大学保密委员会审定过的学位论文，未经厦门大学保密委员会审定的学位论文均为公开学位论文。此声明栏不填写的，默认为公开学位论文，均适用上述授权。）

声明人（签名）：

年 月 日

目 录

中文摘要.....	I
英文摘要.....	III
缩略语表.....	VI
第一章 绪论.....	1
1.1 青蟹遗传多样性的研究进展.....	1
1.1.1 遗传多样性简介.....	1
1.1.2 青蟹属的种类组成及中国青蟹的优势种.....	2
1.1.3 青蟹种群遗传多样性的研究进展.....	6
1.2 动物对温度的适应.....	10
1.2.1 温度对动物的影响.....	11
1.2.2 动物对温度改变的适应机制.....	14
1.2.3 与温度补偿相关的一些呼吸代谢指标.....	15
1.3 本课题的提出及研究内容.....	21
1.3.1 课题的提出.....	21
1.3.2 研究目的和意义.....	24
1.3.3 研究内容和技术路线.....	24
第二章 拟穴青蟹不同种群在其分布区中部呼吸代谢的比较.....	27
2.1 材料与方法.....	28
2.1.1 样品的采集和鉴定.....	28
2.1.2 测定方法.....	29
2.1.3 数据分析.....	32
2.2 结果.....	32
2.2.1 不同种群鳃线粒体呼吸速率和代谢酶活性的差异.....	33
2.2.2 不同种群肝胰腺线粒体呼吸速率和代谢酶活性的差异.....	35
2.2.3 不同种群肌肉线粒体呼吸速率和代谢酶活性的差异.....	37

2.3	讨论	38
2.3.1	不同种群鳃线粒体呼吸速率和代谢酶活性的差异	39
2.3.2	不同种群肝胰腺线粒体呼吸速率和代谢酶活性的差异	41
2.3.3	不同种群肌肉线粒体呼吸速率和代谢酶活性的差异	42
第三章 拟穴青蟹不同种群低温季节呼吸代谢的比较		52
3.1	材料与方法	52
3.1.1	样品的采集和鉴定	52
3.1.2	测定方法	52
3.1.3	数据分析	53
3.2	结果	54
3.2.1	不同种群鳃线粒体呼吸速率和代谢酶活性的差异	54
3.2.2	不同种群肝胰腺线粒体呼吸速率和代谢酶活性的差异	56
3.2.3	不同种群肌肉线粒体呼吸速率和代谢酶活性的差异	58
3.3	讨论	60
3.3.1	不同种群鳃线粒体呼吸速率和代谢酶活性的差异	60
3.3.2	不同种群肝胰腺线粒体呼吸速率和代谢酶活性的差异	62
3.3.3	不同种群肌肉线粒体呼吸速率和代谢酶活性的差异	63
第四章 拟穴青蟹不同种群高温季节呼吸代谢的比较		71
4.1	材料与方法	71
4.1.1	样品的采集和鉴定	71
4.1.2	测定方法	71
4.1.3	数据分析	71
4.2	结果	72
4.2.1	不同种群鳃线粒体呼吸速率和代谢酶活性的差异	72
4.2.2	不同种群肝胰腺线粒体呼吸速率和代谢酶活性的差异	74
4.2.3	不同种群肌肉线粒体呼吸速率和代谢酶活性的差异	76
4.3	讨论	77
4.3.1	不同种群鳃线粒体呼吸速率和代谢酶活性的差异	78
4.3.2	不同种群肝胰腺线粒体呼吸速率和代谢酶活性的差异	79

4.3.3 不同种群肌肉线粒体呼吸速率和代谢酶活性的差异	80
结论与展望	87
1.1 结论	87
1.2 本研究特色与创新	88
1.3 不足之处与展望	88
参考文献	90

副 篇

拟穴青蟹仔蟹荧光胶体标签的标记效果及其生物学检测

1 引言	108
2 材料与方法	109
2.1 实验材料	109
2.2 荧光标记方法	110
2.3 荧光标记实验	111
2.4 数据处理	112
3 结果	112
3.1 注射标签对仔蟹存活的影响	112
3.2 注射标签对仔蟹生长和发育的影响	113
3.3 酶活分析	114
3.4 荧光标签的标记效果	116
4 讨论	119
参考文献	123
攻博期间参加的科研课题及发表的学术论文	129
致谢	130

CONTENTS

Abstract in Chinese	I
Abstract in English	III
List of abbreviation	VI
Chapter 1: Introduction	1
1.1 Progress of studies on genetic diversity of mud crab	1
1.1.1 Introduction of genetic diversity	1
1.1.2 Species composition of genus <i>Scylla</i> and its dominant species in China	2
1.1.3 Progress of studies on genetic diversity for different populations of mud crab	6
1.2 Temperature adaptability of animal	10
1.2.1 Influence of temperature on animal	11
1.2.2 Adaptive mechanism of animal to temperature variation	14
1.2.3 Some respiratory metabolism indexes related to temperature compensation	15
1.3 Proposition and content of this study	21
1.3.1 Proposition of this study	21
1.3.2 Purpose and significance of this study	24
1.3.3 Content and technique route	24
Chapter 2: Comparison of respiratory metabolism among different populations of <i>Scylla paramamosain</i> collected from middle section of its distribution area	27
2.1 Material and methods	28
2.1.1 Collection and identification of specimen	28
2.1.2 Methods	29

2.1.3 Analysis of data.....	32
2.2 Results.....	32
2.2.1 Differences of mitochondrial respiratory rate and metabolic enzyme activity of gill among different populations.....	33
2.2.2 Differences of mitochondrial respiratory rate and metabolic enzyme activity of hepatopancreas among different populations	35
2.2.3 Differences of mitochondrial respiratory rate and metabolic enzyme activity of muscle among different populations.....	37
2.3 Discussion.....	38
2.3.1 Differences of mitochondrial respiratory rate and metabolic enzyme activity of gill among different populations.....	39
2.3.2 Differences of mitochondrial respiratory rate and metabolic enzyme activity of hepatopancreas among different populations	41
2.3.3 Differences of mitochondrial respiratory rate and metabolic enzyme activity of muscle among different populations.....	42
 Chapter 3: Comparison of respiratory metabolism among different populations of <i>Scylla paramamosain</i> in low temperature season	 52
3.1 Material and methods	52
3.1.1 Collection and identification of specimen.....	52
3.1.2 Methods.....	52
3.1.3 Analysis of data.....	53
3.2 Results.....	54
3.2.1 Differences of mitochondrial respiratory rate and metabolic enzyme activity of gill among different populations.....	54
3.2.2 Differences of mitochondrial respiratory rate and metabolic enzyme activity of hepatopancreas among different populations	56
3.2.3 Differences of mitochondrial respiratory rate and metabolic enzyme activity of muscle among different populations.....	58

3.3 Discussion	60
3.3.1 Differences of mitochondrial respiratory rate and metabolic enzyme activity of gill among different populations.....	60
3.3.2 Differences of mitochondrial respiratory rate and metabolic enzyme activity of hepatopancreas among different populations	62
3.3.3 Differences of mitochondrial respiratory rate and metabolic enzyme activity of muscle among different populations.....	63
 Chapter 4: Comparison of respiratory metabolism among different populations of <i>Scylla paramamosain</i> in high temperature season	71
4.1 Material and methods	71
4.1.1 Collection and identification of specimen.....	71
4.1.2 Methods.....	71
4.1.3 Analysis of data.....	71
4.2 Results	72
4.2.1 Differences of mitochondrial respiratory rate and metabolic enzyme activity of gill among different populations.....	72
4.2.2 Differences of mitochondrial respiratory rate and metabolic enzyme activity of hepatopancreas among different populations	74
4.2.3 Differences of mitochondrial respiratory rate and metabolic enzyme activity of muscle among different populations.....	76
4.3 Discussion	77
4.3.1 Differences of mitochondrial respiratory rate and metabolic enzyme activity of gill among different populations.....	78
4.3.2 Differences of mitochondrial respiratory rate and metabolic enzyme activity of hepatopancreas among different populations	79
4.3.3 Differences of mitochondrial respiratory rate and metabolic enzyme activity of muscle among different populations.....	80

Conclusions and prospects	87
1.1 Conclusions	87
1.2 Characteristics and innovations of this study	88
1.3 Deficiencies and prospects	88
Reference	90

Appendix

Tag performance and biological responses of juvenile mud crabs

Scylla paramamosain tagged with visible implant elastomer

1 Introduction	108
2 Material and methods	109
2.1 Material	109
2.2 Tagging methods	110
2.3 Tagging experiments	111
2.4 Analysis of data	112
3 Results	112
3.1 Influence of injecting tag on the survival of juvenile crabs	112
3.2 Influence of injecting tag on the growth and development of juvenile crabs.....	113
3.3 Enzymatic assay	114
3.4 Marking effects of visible implant elastomer	116
4 Discussion	119
Reference	123
Research projects involved and papers published in the period of doctoral degree study	129

Acknowledgements..... 130

厦门大学博硕士论文摘要库

摘要

在以往的研究中,本课题组认为中国拟穴青蟹存在“南方种群”和“北方种群”,且这两个种群对环境温度的适应存在不同。为了证实这一观点,本研究在不同季节对拟穴青蟹南方种群与北方种群在宁波、漳州和儋州海区的个体进行鳃、肝胰腺和肌肉线粒体呼吸速率、细胞色素C氧化酶(CCO)、三磷酸腺苷酶(ATPase)、己糖激酶(HK)、丙酮酸激酶(PK)和乳酸脱氢酶(LDH)活性等呼吸代谢指标的比较研究,期望研究结果能进一步证实拟穴青蟹在我国的确存在南北两个不同的种群,为指导拟穴青蟹渔业和养殖的管理提供理论依据。本研究的主要结果如下:

1. 拟穴青蟹不同种群在其分布区中部呼吸代谢的比较

拟穴青蟹在我国分布区的中部海域其南北两个种群的呼吸代谢的季节变化都很明显,但季节变化的模式存在一定程度的不同。例如:南方种群鳃和肌肉线粒体呼吸速率的测定结果都表现为秋季明显高于冬、春和夏季,而这3个季节之间的差异则很小。北方种群鳃线粒体呼吸速率的测定结果表现为冬秋两季高于春夏两季,其肌肉的测定结果则表现为4个季节之间的差异较为不明显。对于南北种群在同一季节的比较,除了秋季无差异外,鳃、肝胰腺和肌肉的测定结果都表明南方种群与北方种群其呼吸代谢存在一定程度的差异。特别是在低温的冬季,北方种群其鳃测得的所有呼吸代谢指标(以琥珀酸或丙酮酸+苹果酸为底物测得的线粒体状态2和状态3呼吸速率,线粒体CCO、 Na^+K^+ -ATPase、 Ca^{2+} -ATPase和 $\text{Ca}^{2+}\text{Mg}^{2+}$ -ATPase活性)全部显著高于南方种群。

2. 拟穴青蟹不同种群低温季节呼吸代谢的比较

在低温季节,无论是南方种群还是北方种群,栖息于纬度较高的宁波海区的青蟹个体其鳃、肝胰腺和肌肉测得的呼吸代谢指标都大体上高于栖息于纬度较低的儋州海区的青蟹个体,位于分布区中部的漳州海区的青蟹个体则介于这两个海区之间。对于南北种群在同一海区的比较,3个海区的测定结果都表明低温季节北方种群的呼吸代谢高于南方种群,特别是在纬度越高的海区,两个种群之间的差异越为显著。在宁波海区,在测定的8项呼吸代谢指标中,鳃有7项、肝胰腺有5项、肌肉有4项测定指标的结果显示出北方种群的代谢水平显著高于南方种群。

在漳州海区,在同样的测定指标中,鳃有8项、肝胰腺和肌肉各有2项测定指标的结果显示出北方种群的代谢水平显著高于南方种群。在儋州海区,只有鳃线粒体呼吸速率和CCO活性的测定结果表现为北方种群个体的代谢水平显著高于南方种群的个体。

3. 拟穴青蟹不同种群高温季节呼吸代谢的比较

与低温季节相比,虽然夏季南方种群和北方种群其鳃、肝胰腺和肌肉测得的呼吸代谢指标在不同海区之间的差异都不太明显,但两个种群呼吸代谢在不同海区的变化模式不一致。对于南方种群,鳃和肌肉呼吸代谢指标的测定结果显示在任意两个海区之间的个体都无差异,肝胰腺呼吸代谢指标的测定结果显示在儋州海区的个体显著高于宁波海区的个体。对于北方种群,鳃和肌肉呼吸代谢指标的测定结果都表现为在宁波海区的个体显著高于在儋州海区的个体,肝胰腺呼吸代谢指标的测定结果则表现为在任意两个海区之间的个体都无差异。至于夏季南北种群在同一海区的比较,鳃和肌肉的测定结果都表现为在宁波和漳州海区中北方种群个体的呼吸代谢高于南方种群的个体,肝胰腺的测定结果则表现为在儋州和漳州海区中南方种群个体的呼吸代谢高于北方种群的个体。

根据上述研究结果,本研究可得出3个结论:(1)拟穴青蟹不同种群的一些呼吸代谢指标存在明显的时空变化。(2)拟穴青蟹南方种群与北方种群对环境温度的适应能力存在不同。(3)拟穴青蟹北方种群比南方种群更适合在低温环境中生活。

关键词:拟穴青蟹;不同种群;呼吸代谢;线粒体呼吸速率;酶活性

Abstract

In previous research, we thought that the mud crab (*Scylla paramamosain*) in China could be divided into “southern population” and “northern population” and these two populations had difference in the adaptive capacity to environmental temperature. To further confirm this viewpoint, the present study was set out to measure and compare mitochondrial respiratory rate and several respiratory enzyme activities (i.e. cytochrome C oxidase (CCO), adenine triphosphatase (ATPase), lactate dehydrogenase (LDH), pyruvate kinase (PK) and hexokinase (HK)) of gill, hepatopancreas and muscle between these two populations of *S. paramamosain* sampled from Ningbo, Zhangzhou and Danzhou site during different seasons. The outcomes of this research could provide scientific basis for both management of aquaculture and fisheries of *S. paramamosain* in China. The following results were obtained:

1. Comparison of respiratory metabolism among different populations of *S. paramamosain* collected from middle section of its distribution area

The changes in respiratory metabolism during seasonal acclimatization were pronounced for both southern and northern population collected from middle section of its distribution area, but the patterns of seasonal changes were different between these two populations. For example, for the crabs of southern population, the highest mitochondrial respiratory rates of gill and muscle were detected in autumn and little differences in mitochondrial respiratory rates were detected among other three seasons. For the crabs of northern population, the mitochondrial respiratory rates of gill in winter and autumn were higher than those in spring and summer, and variations in the mitochondrial respiratory rates of muscle over four seasons were less obvious. For comparison of a same season between southern and northern population, with the exception of autumn, all the results of gill, hepatopancreas and muscle showed that a certain degree of differences in respiratory metabolism were observed between southern and northern population. Especially in low temperature winter, all the

measuring respiratory metabolism indexes (i.e. state 2 and state 3 respiration rates measured using either succinate or pyruvate + malate as the substrate, mitochondrial CCO, Na⁺K⁺-ATPase, Ca²⁺-ATPase and Ca²⁺Mg²⁺-ATPase activities) in the gill of the crabs of northern population were significantly higher than those of the crabs of southern population.

2. Comparison of respiratory metabolism among different populations of *S. paramamosain* in low temperature season

Comparing crabs collected from 3 locations at different latitudes in low temperature season, a similar pattern of latitudinal variations was detected for both northern and southern population. That is, the highest and lowest respiratory metabolism indexes of gill, hepatopancreas and muscle were detected from the crabs collected from Ningbo (the highest latitude of all 3 sampling sites) and Danzhou (the lowest latitude of 3 sampling sites), respectively while the crabs collected from Zhangzhou were in-between. For a same collection site, when results of crabs of northern and southern population were compared, the respiratory metabolism of northern population was always higher than that of southern population in any sampling site in low temperature season. Especially at higher latitude, the differences of respiratory metabolism were more pronounced between southern and northern population. In Ningbo, among 8 measuring respiratory metabolism indexes, the results of 7 indexes of gill, 5 indexes of hepatopancreas and 4 indexes of muscle indicated that the metabolic levels of northern population were higher than those of southern population. In Zhangzhou, among the same measuring indexes, the results of 8 indexes of gill, 2 indexes of hepatopancreas and 2 indexes of muscle again indicated that the metabolic levels of northern population were higher than those of southern population. In Danzhou, only the measuring results of mitochondrial respiratory rates and CCO activity of gill showed that the metabolic levels of northern population were higher than those of southern population.

3. Comparison of respiratory metabolism among different populations of *S. paramamosain* in high temperature season

For both southern and northern population, the latitudinal changes in respiratory

metabolism indexes of gill, hepatopancreas and muscle were less pronounced in summer when compared to low temperature season, but the patterns of latitudinal changes were different between these two populations. For the crabs of northern population, the results in gill and muscle showed that the respiratory metabolism in Ningbo was higher than that in Danzhou, and no difference in the respiratory metabolism indexes of hepatopancreas was observed between any two sites. For the crabs of southern population, no difference in the respiratory metabolism indexes of gill and muscle was observed between any two sites, and the results in hepatopancreas showed that the respiratory metabolism in Danzhou was higher than that in Ningbo. When comparing between northern and southern population from a same location in summer, the results in gill and muscle showed that the respiratory metabolism in the crabs of northern population was higher than that of the crabs of southern population in both Ningbo and Zhangzhou, but the results in hepatopancreas showed that the respiratory metabolism in the crabs of southern population was higher than that of the crabs of northern population in both Danzhou and Zhangzhou,

According to result of above study, this study came to three conclusions: (1) Some respiratory metabolism indexes of different populations of *S. paramamosain* had obvious spatial and temporal variation. (2) Southern and northern population of *S. paramamosain* had difference in the adaptive capacity to environmental temperature. (3) Northern population of *S. paramamosain* adapted better to low temperature than southern population.

Keyword: *Scylla paramamosain*; Different population; Respiratory metabolism; Mitochondrial respiratory rate; Enzyme activity.

Degree papers are in the "[Xiamen University Electronic Theses and Dissertations Database](#)". Full texts are available in the following ways:

1. If your library is a CALIS member libraries, please log on <http://etd.calis.edu.cn/> and submit requests online, or consult the interlibrary loan department in your library.
2. For users of non-CALIS member libraries, please mail to etd@xmu.edu.cn for delivery details.

廈門大學博碩士論文摘要庫